
التماس به آسمان
عملیاتباروریابرهاتا2هفتهدیگرآغازمیشود مانا فکور / گروه جامعه

   Mana.Fakor@gmail.com

تا حرف از خشکسالی و کاهش بارش در 
کشور به میان می آید، ذهن ها عموماً به 
ســوی یک راه حل می رود؛ بارورسازی 
ابرهــا. هدف اصلی و مهم بارورســازی 
اضافه کردن هسته های یخ ســاز به ابر 
است. زمان اجرای این برنامه نیز بسیار 
مهم است؛ چون این عملیات پیچیده به 
فاکتورهایی مانند ساعت اجرا، سرعت و 
جهت وزش باد، فصل و شرایط محیطی 
وابسته است. اگر همه این شرایط مهیا 
باشند و به بهترین شــکل ساماندهی 
شده باشــند، بارش در بهترین حالت 
حدود ۱۵درصــد افزایش پیدا می کند. 
توجه به ایــن نکته ضروری اســت که 
بارورسازی باید روی ابر پیاده شود. پس 
ابتدا باید ابری وجود داشته باشد تا بتوان 
چنین پروژه ای را روی آن پیاده کرد. در 
مناطقی که ابرناکی کمی داشته باشد 
نمی توان این روش را انجام داد. کویرهای 
یزد و کرمان یا مناطقی از خراسان جنوبی 
به طورطبیعی زمــان ابرناکی کمتری 
نسبت به بقیه مناطق کشورمان دارند و 
احتمال موفقیت پروژه های بارورسازی 

در آن ها کمتر است.
حال در جدیدترین خبرها رئیس مرکز 
ملی تحقیقات و مطالعات باروری ابرها 
از آغاز عملیات باروری ابرها تا دو هفته 
دیگر خبر داد و گفت: براساس قرارداد 
امضا شده با نیروی هوافضای سپاه، یک 
فروند هواپیما با تجهیزات کامل آماده 

آغاز عملیات باروری ابرهاست.
فرید گلکار، با بیان اینکه نخستین پروژه 
باروری ابرها در ســال ۱39۵ انجام شد 
اظهار کرد: شــرایط به گونه ای بود که 
در اواســط پاییز پروژه کلید می خورد و 
هر زمان که شــرایط برای آغاز عملیات 
مناسب بود، این فرآیند صورت می گرفت 
و نهایتاً تا اواســط اردیبهشت ماه ادامه 
داشــت. وی ادامه داد: با توجه به اینکه 
در آن سال با یک هواپیما و یک شرکت 
دیگر این کار را انجام می دادیم، اکنون 
دچار وقفه شدیم اما طی قراردادی که 

با نیروی هوافضای سپاه منعقد کرده ایم 
یک هواپیما و تعدادی پهپاد آماده انجام 
این عملیات شــدند. رئیس مرکز ملی 
تحقیقات و مطالعات بــاروری ابرها، با 
بیان اینکه مدتی در اجرای این عملیات 
وقفه ایجاد شــد، اظهار کرد: درنهایت 
تا دو هفته دیگــر هواپیما آماده خواهد 
بود؛ البته پهپادهــا را کمی زودتر آماده 
خواهیم کرد اما این که چه زمانی عملیات 
اجرایی شود، بســتگی به شرایط جوی 

کشور دارد.
ابرهای کدام اســتان بارور 

می شود؟
گلکار ادامه داد: براساس پیش بینی های 
صورت گرفته عمدتاً این عملیات روی 
کوهستان های زاگرس بخشی کوچکی 
از البرز و ایران مرکــزی یعنی اصفهان، 
فارس، یزد و بخشــی از کرمــان انجام 
می شــود. وی با بیان اینکه تأثیر یکبار 
عملیات در میزان افزایش بارش ها ۱0 

تا ۱۵ درصد اســت اما با توجه به اینکه 
میــزان هزینه این عملیات نســبت به 
سودآوری آن بســیار کم است، گفت: 

لازم است یک حســاب جداگانه برای 
طرح های بارورسازی ابرها ایجاد شود؛ 
زیرا شرایط جوی هوا منتظر تخصیص 
منابع نمی ماند و بایــد از این ظرفیت ها 

استفاده کرد. رئیس مرکز ملی تحقیقات 
و مطالعات باروری ابرها با اشاره به علت 
توقف پروژه های بارورسازی ابرها اظهار 
کرد: به دلیل مسائل داخلی و سازمانی 
اجرای این عملیات با وقفه مواجه شــد 
اما اکنون شــرایط نرمال شــده است و 
می توانیم این پروژه هــا را پیش ببریم. 
گلکار، درباره میزان سرمایه برای اجرای 
ایــن طرح ها اضافه کرد: امســال هفت 
میلیارد تومان بودجه برای این مسئله 
در نظر گرفته شــد که البته بسیار دیر 
تخصیص یافت که اگر امسال نیز هفت 
میلیارد دیگر تخصیص یابد، می توانیم 

نیازهای این پروژه را برطرف کنیم.
واکنش سازمان هواشناسی 
به عملیات مجدد بارورسازی 

ابرها
مرکز ملی تحقیقات و مطالعات باروری 
ابرها، درحالی اعلام کرده است که امسال 
هفت میلیارد تومان بودجه برای عملیات 

بارورسازی ابرها در نظر گرفته شده است 
و از دو هفتــه آینده ایــن عملیات آغاز 
می شود که رئیس سازمان هواشناسی 
به این موضوع واکنش نشان داد و گفت: 
بارورسازی ابرها شاید در حد بارش برای 
یک مزرعه پاسخ گو باشد؛ اما به هیچ وجه 
در مقیاس شهر و کشور پاسخ گو نخواهد 
بود. سحرتاج بخش، با بیان اینکه فرایند 
بارورســازی ابرها غیرممکن نیســت، 
گفت: هدف از بارورســازی ابرها بسیار 
مهم است. بارورسازی ابرها، سبب رفع 
خشکسالی کشور یا افزایش ذخایر آب 

زیرزمینی نمی شود.
ســازمان جهانی هواشناســی نیز بیان 
کرده است: بارورسازی ابرها نمی تواند 
در رفع خشکسالی مؤثر باشد. به گفته 
تاج بخش، در کشور امارات نیز مدت ها 
روی پروژه بارورســازی ابرها کار شده 
است ولی به نتیجه ای نرسیده اند. شاید 
بارورسازی ابرها در حد بارش برای یک 
مزرعه پاسخ گو باشد، اما در مقیاس کلان 
جواب گو نخواهد بود و ســبب افزایش 

ذخایر آبی کشور نمی شود.
رئیس سازمان هواشناسی کشور افزود: 
برای بارورســازی ابرها نیاز به اطلاعات 
جوی و هواشناسی است. برای مثال باید 
ابر خاصی را در ارتفاع مشــخصی بارور 
کرد؛ همچنین سایر عوامل جوی از جمله 
باد در امر بارورسازی ابرها مؤثر است. ما 
تاکنون تبادل اطلاعات هواشناســی با 
دســتگاه های مختلف برای بارورسازی 
ابرها نداشــته ایم اما بانــک اطلاعاتی 
مشــترکی از اطلاعات هواشناسی بین 
دســتگاه های مختلف وجــود دارد که 
ممکن است برای بارورسازی ابرها از آن 

اطلاعات استفاده کنند.
درحالی که ســازمان هواشناسی کشور 
تاکیــد می کنــد براســاس داده های 
علمی و تجربه هــای بین المللی، پروژه 
بارورسازی ابرها تاثیری بر افزایش بارش 
و رفع خشکسالی در کشور ندارد، انتظار 
می رود دســتگاه های متولی و مجری 
مستندات خود در اجرای مجدد عملیات 

بارورسازی ابرها را منتشر کنند.

 وجود 17 متقاضی
 به ازای هر کودک

ایسنا: مدیرکل امور کودکان و نوجوانان سازمان 
بهزیستی کشور با بیان اینکه به ازای هر کودک 
۱۷متقاضی فرزندخواندگــی وجود دارد گفت: 
نوزادان دختر بیشترین متقاضی فرزندخواندگی 
را دارند. سعید بابایی، با اشاره به اینکه این موضوع 
در مسائل فرهنگی ریشه دارد، اظهار کرد: از سوی 
دیگر تعداد کودکانی کــه قابلیت واگذاری برای 
فرزندخواندگی را دارند محدود است،به طوری که 
آمارها نشــان می دهد در ازای هر کودک قابل 
واگذاری، ۱۷متقاضــی وجــود دارد؛ اما نکته 
این جاست که بسیاری از این فرزندان وقتی از این 
رده سنی می گذرند و به رده سنی سه سال و تا ۶ 
سال می رسند، به ترتیب منحنی تعداد واگذاری 
آن ها افول می کند؛ زیــرا خانواده ها می خواهند 
وقتی فرزندی را بــه فرزندخواندگی می پذیرند، 
روی تربیت و آینده وی تاثیرگذار باشند. مدیرکل 
امور کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور 
ادامه داد: به همین دلیل دنبال روش هایی هستیم 
که به کمک دوســتان قوه قضاییه از نظر قانونی 
شیوه هایی که قابلیت ورود این فرزندان از مراکز 
شــبه خانواده به درون خانواده را دارد، تسریع و 

تسهیل کنیم.

کارخانه تولید آنزیم در کشور 
افتتاح شد

 ایرنا: کارخانه تولید آنزیم هــای بیوتکنولوژی 
غذایی و دامی کشور با حضور وزیر بهداشت،درمان 
و آموزش پزشکی و معاون علمی رئیس جمهوری 
در صفادشت کرج افتتاح شد. وزیر بهداشت، در 
بازدید از این کارخانه گفــت: آنزیم های غذایی 
دامی و شــوینده ازجملــه نیازمندی های مهم 
صنعت غذایی و دام کشور است که تاکنون بیشتر 
از خارج وارد می شد و با بهره برداری از کارخانه 
جدید تولید این آنزیــم حرکت مهمی در جهت 
کاهش وابســتگی به خارج برداشته شد. معاون 
علمی رئیس جمهوری نیز گفت: ایران در حوزه 
بیوتکنولوژی از قدرت های بزرگ آسیا و در منطقه 
خاورمیانه بی نظیر اســت. وی افــزود: داروهای 
بیوتکنوژی متعددی تاکنون در کشور تولید شده 
اما حتی کشور ترکیه نیز نتوانسته یک قلم از این 
داروها تولید کند با این حــال تولید آنزیم های 
غذایی، دامی و شوینده بیوتکنولوژی کار ساده ای 
نیست و حتی بزرگان بیوتکنولوژی می گفتند به 
این حوزه وارد نشوید اما گروهی از ایرانیان بدون 
حمایت دولت توانســتند در این حوزه به تولید 
برســند و زمین بازی جدیدی تعریف کردند که 

مورد حمایت دولت خواهد بود.

ثبت نخستین مرگِ خارج از چین 
بر اثر کرونا

شهرخبر: تأیید نخستین مورد فوت بر اثر ابتلا به 
کروناویروس در فیلیپین، نگرانی ها در مورد شیوع 
بیشتر این ویروس را به همراه داشته است. شیوع 
این ویروس با اعلام وضعیت اضطراری جهانی از 
سوی ســازمان جهانی بهداشت)WHO( همراه 
بوده و موجب شده دســت کم صد نفر در بیش 
از ۲0 کشور جهان به کروناویروس آلوده شوند. 
نماینده سازمان جهانی بهداشــت در فیلیپین 
گفت: این اولین مورد فوتی در خارج از مرزهای 
چین است. هرچند باید به این نکته توجه داشت 
که بیمار بومی فیلیپین نبوده و به کانون شیوع 

کروناویروس سفر داشته است.

 استان هایی که بیشترین 
مصرف »خون« را دارند

ایسنا: سخنگوی ســازمان انتقال خون ایران  
گفت: طی ۱0 ماه گذشته، دو میلیون و ۲30هزار 
نفر جهت اهدای خون به مراکز انتقال خون کشور 
مراجعه کرده اند که از ایــن تعداد یک میلیون و 
۷۲۵هزار واحد خون اهدا شده است. باید توجه 
کرد که از ایــن تعداد اهدای خــون ۱9۶هزار و 
33۸مورد اهدای خون برای بار اول انجام شــده 
است. دکتر حاجی بیگی افزود: در ۱0 ماه گذشته 
به ترتیب بانوان اســتان های لرستان، مرکزی، 
کردستان و سیستان وبلوچستان بالاترین میزان 
شاخص اهدای خون در کشور را به خود اختصاص 
داده اند. وی ادامه داد: طی ۱0 ماه گذشــته دو 
میلیون و 99۱ هزار واحد خــون و فرآورده های 
آن شامل گلبول قرمز فشرده شــده، پلاسما و 
پلاکت در بیــن بیمارســتان ها و مراکز درمانی 
کشور توزیع شده که این میزان نسبت به مدت 
مشابه سال قبل نزدیک به ۲ درصد رشد داشته 
است. بیشترین میزان مصرف خون و فرآورده های 
خونی در کشــور مربوط به اســتان های تهران، 
فارس و خراســان رضوی بوده است. سخنگوی 
سازمان انتقال خون کشــور گفت: طی ۱0 ماه 
گذشته بیشــترین میزان اهدای خون با ۱۵.۵ 
درصد در اســتان تهران بوده است. درعین حال 
اســتان فارس با ۷.۵ درصد و خراسان رضوی با 
۷درصد در رتبه های بعدی از نظر میزان اهدای 
خون قرار دارند.حاجی بیگــی، با بیان اینکه 3۴ 
درصــد اهداکننــدگان خون در کشــور دارای 
گروه خونی O مثبت بودند، گفت: یک درصد از 
اهداکنندگان خون دارای گروه خونی AB منفی 
بوده اند. درعین حال 90 درصد از اهداکنندگان 
خون در کشور دارای گروه خونی مثبت و تنها ۱0 
درصد از اهداکنندگان خون در کشور دارای گروه 

خونی منفی هستند.
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تداومپروازهاازچینبهایران 

 سفر از دروازه کرونا 
به قلب ایران!

دریا قدرتی پور / گروه جامعه
powerfulsea@gmail.com

درحالی که ویــروس »کرونا« به بیــخ گوش ما 
رسیده است، یا واقعا خودمان را به خواب زده ایم 
یا در خواب غفلت هســتیم! یک بــام و دو هوای 
این روزها موجب شــده یاد ضرب المثلی معروف 
بیفتیم که می گوید: »قسم روباه را باور کنیم یا دم 
خروس را؟!« دلیلش ساده است؛ هنوز ۴۸ساعت 
از صدور دستور توقف پروازهای رفت وبرگشت به 
چین ازسوی معاون اول رئیس جمهور به وزارت 
راه وشهرسازی نگذشته که باز هم سه پرواز دیگر 
از کشور چشم بادامی ها در زمین ایران نشست تا 
کرونا باز هم نزدیک تر از چیزی که هســت، شود 
و از مرزهــای ایران بگذرد! نگرانی از شــیوع این 
بیماری در سایر کشــورها موجب شده است که 
بسیاری از شرکت های هواپیمایی، پروازهای خود 
به چین را تا اطلاع ثانوی لغو کنند. فرانسه، ترکیه، 
انگلیس و مصر ازجمله این کشورها هستند؛ اما 
در ایران وضع فرق می کند. به گفته کارشناسان 
بهداشتی،این ویروس نه راه درمان دارد و نه دارویی 
برای آن هســت؛ تنها راهی که می توانیم از این 
هیولای کشنده در امان باشیم، پیشگیری است. 
موضوعی که این روزها به واسطه سود و سرمایه ای 
که از کشور چین به برخی می رسد، موجب شده 
به فراموشــی سپرده شــود. گرچه چندی پیش 
رحمانی فضلی، صراحتاً درجمع خبرنگاران اعلام 
کرد که فعلًا هیچ موردی از کرونا در ایران نداریم 
اما شایعات در فضای مجازی مجال نمی دهد و خبر 

از ورود بی اجازه کرونا به شهرهای ایران می دهد.
با وجود این، به اعتقاد وزیر بهداشت بدون توجه 
به شایعاتِ درست و نادرست امکان ورود کرونا به 
ایران با توجه به نوع مراودات وجود دارد و شــاید 
منظور او همان هواپیماهایی اســت که با وجود 
دستورات صریح باز هم چرخ هایش به زمین ایران 
رسیده است. بحث مراقبت های ویژه به خصوص 
در مناطق مرزی و کنترل ایــن موضوع مبحث 
دیگری اســت که در گفته هــای رحمانی فضلی 
واضح مطرح شده و او از محدودیت هایی صحبت 
کرده کــه چندان جدی گرفته نشــده اســت: 
»مهم ترین مسئله در ایران بحث پیشگیری است 
که راه های پیشگیری به خوبی در رسانه ها اعلام 
می شــود.« رســانه هایی که وقتی پای صحبت 
وزیر راه وشهرسازی هم نشستند، از توقف کامل 
پروازهای رفت وبرگشت چین شنیدند، اما در عمل 
چنین چیزی واقعیت نداشــت.طبق مستندات 
در ســیزده بهمن ماه و زمانی که چین اعلام کرد 
تعداد کشــته های کرونا در این کشور به بیش از 
300نفر رســیده اســت، مردم ایران شاهد فرود 
پرواز شماره۵0۷۸ ماهان از پکن به تهران، پرواز 
شــماره۵0۷۶ ماهان از شــانگهای به تهران در 
فرودگاه امــام)ره( و پرواز شــماره۵0۸0 ماهان 
 نیز از مبــدأ گوانگ ژو در فــرودگاه امام خمینی
 بودنــد. در همین رابطه ســخنگوی ســازمان 
هواپیمایی کشوری در توضیح این موضوع اعلام 
کرد: پروازهایی که از چین به ایران درحال حاضر 
انجام می شــود و در هفته جــاری ادامه خواهند 
داشت، مانند پروازهای عادی نیست و به منظور 
انتقال ایرانیان مستقر در شهرهای مختلف چین 
درحال انجام است؛ اما بلیتی به صورت برنامه ای و 

سیستمی فروخته نخواهد شد.
کرونا که ابتدا از چین شروع شد، حالا با گسترشی 
که پیدا کرده به ۲۶کشــور دیگر دنیا هم رسیده 
است. سازمان بهداشت جهانی، وضعیت فوق العاده 
در ارتباط با کروناویروس اعلام کرده است و این 
به معنای خطرناک بودن شیوع این بیماری است.
تا چندی پیش گفته می شــد که این ویروس به 
افغانســتان که همســایه نزدیک ایران به شمار 
می رود نیز رسیده است و مسئولان بهداشتی ایران 
تمهیدات لازم را به مردم دادند، اما ورود ویروس به 
ایران را تکذیب کردند. حالا معلوم نیست با ورود 
هواپیماهایی که از قلب شیوع این بیماری می آید 
قرار است چند نفر را درگیر کند؛ با توجه به اینکه 
گویا برخی از اشکال این ویروس تا ۱۴ روز بعد از 
مبتلا شدن به آن علایم مشــخصی ندارد. طبق 
آخرین اخبار از وجود کرونا در ایران به گفته رئیس 
مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، 
تاکنون ۶مورد مشــکوک به کرونا در استان های 
مختلف ازجمله دو مورد در یزد، دو مورد در تبریز 
یک مورد در قم و یک مورد در تهران گزارش شده 
که همه آن ها در آزمایشگاه هایی بررسی شده اند 
و همه این موارد منفی بوده اســت.با تمام این ها 
نگرانی ها از وجود کرونا در ایــران وجود دارد و با 
وجود پروازهایی که از چین به ایران می نشــیند 
این نگرانی ها چند برابر می شود. گویا کرونا سایه به 

سایه ایرانی ها در حرکت است.

گزارش خبری

 نصب دوربین حرارتی در مبادی ورودی جهت جلوگیری از کروناپرداخت عیدی بازنشستگان تأمین اجتماعی از چند روز آینده
 ایسنا: رئیس کانون بازنشستگان و کارگران تأمین اجتماعی درخصوص پرداخت عیدی بازنشستگان تأمین اجتماعی گفت: پرداخت 
عیدی بازنشستگان تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی طی چند روز آینده بعد از نیمه بهمن ماه پرداخت می شود. علی دهقان کیا افزود: 
دستورالعمل پرداخت عیدی بازنشستگان ابلاغ شده و عیدی براساس حروف الفبا پرداخت می شود. وی درمورد تأمین اعتبار برای پرداخت 
عیدی تاکید کرد: اعتبار لازم برای پرداخت عیدی بازنشستگان تأمین شده است و مشکلی از این بابت وجود ندارد. دهقان کیا گفت: پنج 
هزارمیلیارد تومان بابت بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت شده است که سه هزار میلیارد تومان آن به وزارت بهداشت بابت 
معوقات بیمه ای داده شده و مابقی نیز برای پرداخت عیدی بازنشستگان هزینه می شود. مبلغ عیدی بازنشستگان و مستمری بگیران 

تأمین اجتماعی یک میلیون و ۲00 هزارتومان است که به تصویب دولت رسیده است.

مهر: معاون نظارت و بازرسی امور فرهنگی و اجتماعی سازمان بازرسی از نظارت بر روند مقابله دستگاه های اجرایی با ورود ویروس کرونا 
به کشور خبر داد و گفت: با پیگیری سازمان بازرسی و همکاری برخی دانشگاه ها از جمله دانشگاه صنعتی شریف و سازمان های ذی ربط 
تعدادی دوربین حرارتی با دقت بالا در برخی از مبادی ورودی کشور از جمله فرودگاه بین المللی امام )ره( نصب شده است. وی عدم معطلی 
مسافران و دقت بالا را از ویژگی های این دوربین های حرارتی نام برد و خاطر نشان کرد: دوربین های حرارتی نصب شده با سرعت و دقت 
بالا قادر هستند دمای بدن مسافران ورودی را اندازه گیری و نمایش دهد تا مسافران مشکوک به بیماری ویروسی کرونا مورد آزمایش های 
دقیق تری قرار بگیرند. وی افزود: تا تجهیز تمام پایانه های ورودی کشور به این تجهیزات، این موضوع را به صورت ویژه بررسی و رصد 

می کنیم. موضوع سلامت مردم از اهمیت بالایی برخوردار است.
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کمتراست

شهردار شاهرود، با اشاره به اینکه حفظ فضای سبز 
این شهر با اقدامات فنی و علمی همراه است،گفت: 
هرس سنگین درختان غیرمثمر به طورکارشناسانه 
و با رعایت اصول فنی و تخصصــی در حال انجام 
است. مهندس محسن احمدی، با بیان اینکه برخی 
از افراد دلسوز نظرشان را مبنی بر اینکه آیا هرس 
درختان به شکلی که در حال انجام است، برمبنای 
کارشناســی و علمی بوده یا نه، مطرح کرده اند، 
افزود: شهرداری شاهرود با این اعتقاد جدی که هر 
قدمی را که برمی دارد باید بهترین و محکم ترین 
قدم باشــد و این حاصل نخواهد شــد مگر اینکه 
این اقدامات با پشتوانه علمی و کارشناسی همراه 
باشد؛ لذا این اقدام کاملًا علمی و کارشناسی بوده؛ 
چراکه از مشاوران متخصص که عمدتاً از اعضای 

هیئت علمی دانشــگاه ها، کارشناسان مجرب و 
صاحب نظر و تجربه هســتند استفاده شده است. 
وی ضمن بیــان این مطلب کــه در حوزه فضای 
ســبز شــاهرود اقدامات مهمی رقم خورده است 
که از مهم ترین آن ها می توان به کاشــت ۶0هزار 
اصله درخت، ۶0هزار اصله درخچه و کاشت یک 
میلیون نشای گل در هر سال، توسعه شبکه آبیاری 
آب خام به عنوان اقدام زیربنایی و زیر ساختی که 
برابر با کل اقدامات این بخش در قبل از این دو سال 
است و به کارگیری ۱۴۵نفر نیروی انسانی از طریق 
پیمانکاران طرف مناقصه در راســتای مراقبت و 
نگهداری از فضای سبز، اشــاره کرد، ابراز داشت: 
پرداختن به نهضت نجات چنارها که سرمایه های 
ارزشمندی برای شهر محســوب می شود نشان 
دهنده توجه جدی شــهرداری شاهرود به حفظ 
این سرمایه های ارزشمند است. شهردار شاهرود 
دســتاوردهای حاصل در مطالعات، پژوهش ها و 

تحقیقات انجام شــده در مدت آغاز این نهضت را 
توفیق شهرداری در نجات درختان چنار به صورت 
عملی دانست و اظهار داشت: شــاهرود به عنوان 
شهر پایلوت در رویکرد نجات چنارها با پرداختن 
به روش های علمی و کاملًا تخصصی مورد توجه 
سایر شهرهای کشــور واقع خواهد شد. احمدی، 
با اشاره به اینکه اقدامات صورت گرفته در حفظ و 
نگهداری فضای سبز شاهرود با تکیه بر روش های 
علمی، استفاده از مشــاوران صاحب نظر در حوزه 
دانشــگاهی، جهادکشــاورزی و مرکز تحقیقات 
صورت گرفته اســت، عنوان داشــت: پرداختن 
به هرس درختان عــلاوه بر تغییر فــرم درخت، 
جوان ســازی و مبارزه با آفات به صورت علمی که 
متاسفانه در طول ســالیان قبل رخ نداده است در 
حال انجام است. وی هرس سنگین درختان را در 
راستای ساماندهی فرم، جوان سازی گونه های غیر 
چنار چون زبان گنجشک، اقاقی ها و توت و مبارزه 

با آفات گیاهی اعلام کرد و بیان داشت: در دانش 
کشاورزی هرس درختان در راستای جوان سازی 
هر ساله انجام می شود که در شاهرود به علت اینکه 
این اقدام سالیان ســال انجام نشده به شیوه های 
کاملاً علمی و تخصصی در حال انجام است. شهردار 
شاهرود ضمن بیان این مطلب که قطعاً در ابتدای 
سال جوانه های تازه روی درختان سطح شهر رشد 
خواهند کرد، اعلام داشت: با این نوع هرس در سال 
جدید شاهد زیبایی خاص شهر با نظم و ترتیب تازه 

و رفع نگرانی از حمله آفت ها خواهیم بود.

شهردارشاهرودعنوانکرد:

هرس سنگین درختان غیرمثمر سطح شهر با رعایت اصول فنی 

عکس خبر خبر ویژه

در نزدیکی سواحل شرقی جزیره قشم جزایر زیبایی وجود دارد به نام »ناز« که از ساحل در حدود یک کیلومتر 
فاصله دارد. مساحت این جزیره سه هکتار اســت و دیواره های صخره ی به ارتفاع ۵ تا ۱0 متر اطراف آن را 
پوشانده. این جزیره ساحل ماسه ای ندارد و کلًا مسطح و سنگی است. هنگام جزر یک مسیر باریک این جزیره 
را برای مدت کوتاهی به قشم متصل می کند.                 اصغر بشارتی/ خبرگزاری مهر 

جزایر ناز؛ یکی از جاذبه های قشم

حسین بابامحمدی/ گروه جامعه
news@ naslefarda.net

مدیرکلاموراداریوتشکیلاتوزارتآموزشوپرورشاعلامکرد:

آخرین وضعیت استخدام معلمان حق التدریس و نهضتی ها
ایســنا : مدیرکل امور اداری و تشــکیلات وزارت آموزش و پرورش آخرین وضعیت استخدام معلمان 
حق التدریس و آموزشیاران نهضت سوادآموزی را تشریح کرد و گفت: به محض تعیین و ابلاغ سهمیه از 
سوی سازمان امور اداری و استخدامی، برگزاری آزمون برای آموزشیاران نهضت سوادآموزی و عملیات 

استخدام را آغاز می کنیم.
یارمحمد حسین برُ   اظهار کرد: با توجه به قانون الحاق یک ماده به قانون تعیین تکلیف استخدامی معلمان 
حق  التدریس و آموزشیاران نهضت سوادآموزی مصوب سال 9۷، شیوه نامه استخدامی آماده و ابلاغ شده 

است و استان ها در حال نهایی کردن موارد هستند.
وی افزود: اســتخدام ها باید با توجه به ســهمیه تخصیصی از سوی ســازمان امور اداری و استخدامی 
انجام شــود، به محض تعیین و ابلاغ ســهمیه، برگزاری آزمون برای آموزشــیاران نهضت سوادآموزی 
و عملیات اســتخدام را آغاز می کنیم. وی درباره طرح معلــم تمام وقت گفت: اســتقبال از طرح معلم 
تمام وقت که بر اســاس آن با شــش ســاعت اضافه خدمت موظفی، ۱۷.۵ درصد فوق العــاده ویژه به 
 احکام حقوقی افزوده می شــود بســیار خوب بود و بیش از ۵0 هزار دبیر و هنرآموز در این طرح شرکت 

کردند. 
وی ادامه داد: پیش بینی می کنیم سال آینده نیز شاهد رشد ۲0 تا 30 درصدی باشیم.حسین بر، در ادامه 
از استمرار خدمت ۱۱ هزار نفر از فرهنگیان واجدشرایط بازنشستگی در سال جاری خبر داد و گفت: پیش 

بینی می کنیم امسال ۴۵ هزار نفر دیگر بازنشسته  شوند.


